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سرویس سیاســی- روزنامه نیویورک تایمز در گزارشی فاش کرد که وزیر امور 
خارجه آمریکا به دنبال یک اســتدلال حقوقی اســت تا نشان دهد که کشورش همچنان 
عضوی از توافق هسته ای است و از این طریق برای تمدید تحریم تسلیحاتی ایران اعمال 

فشار کند. 
نیویورک تایمز در گزارش خود آورده است: مایک پمپئو وزیر امور خارجه آمریکا 
در حال آماده سازی یک طرحی حقوقی است که نشان دهد آمریکا هنوز عضوی از توافق 
هسته ای با ایران است که دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا از آن خارج شد. این بخشی 
از یک راهبرد پیچیده برای تحت فشار قرار دادن شورای امنیت سازمان ملل است که تحریم 
تسلیحاتی علیه تهران را تمدید کرده و اطمینان حاصل کند که تحریم های سختگیرانه تری 
علیه ایرانی اعمال شود. این گزارش می افزاید: این راهبرد در حالی از سوی مقامات دولت 
آمریکا در چند روز اخیر تشــریح شــده است که آن ها شروع به مطرح کردن قطعنامه ای 
جدید در شورای امنیت سازمان ملل کرده اند که پس از منقضی شدن تحریم فعلی در ماه 
اکتبر، مانع از صادرات تسلیحات به ایران می شود. در این گزارش آمده است: با این حال 
هرگونه تلاش برای تجدید تحریم تسلیحاتی تقریبا به طور حتمی با مخالفت روسیه و 
چین به طور علنی یا غیرعلنی مواجه خواهد شد. روس ها پیش از این به مقامات آمریکا 
و اروپا گفته اند که تمایل دارند فروش جنگ افزارهای متعارف به ایران از سر گرفته شود.

صادق زیباکلام: 

نامزد اصولگرایان در انتخابات ۱۴۰۰ 
احمدی نژاد است

سرویس سیاسی- در آغاز جلسه 
هیــات دولــت که  به ریاســت حجت 

الاسلام حسن روحانی رییس جمهوری 
برگزار شــد، وزیر بهداشــت، درمان و 

آموزش پزشکی گزارشــی از مدیریت 
بیماری کرونا در کشور ارائه کرد.

در ادامــه، رییس جمهوری ضمن 
تاکید بر اهمیــت رعایت پروتکل های 
بهداشــتی اظهار امیدواری کرد با برنامه 
ریزی های انجام شده و همکاری مردم، 

آثار این بیماری مخرب کاهش یابد.
رییــس جمهــوری همچنین، بر 
اهمیت کســب وکار و رونــق تولید و 
تجارت تأکید و از همه دستگاه ها به ویژه 
دستگاه های اقتصادی خواست به منظور 
رونق کسب و کار، اشتغال و جهش تولید 

برنامه ریزی کنند.
هیــات وزیــران به اســتناد قانون 

احکام دائمی برنامه های توســعه کشور، 
با تعدیل مبلغ روزانه برای ایام تخلف از 
سایر مقررات قانون پولی و بانکی کشور 
از ۵۰۰ میلیون ریال به یک میلیارد  و ۱۶ 

میلیون ریال موافقت کرد.
گفتنی اســت، طبــق قانون احکام 
دائمی برنامه های توسعه کشور، مصوب 
۱۳۹۵، مبلــغ روازنه بــرای ایام تخلف 
از ســایر مقررات قانــون پولی و بانکی 
کشور هر سه سال یک بار براساس رشد 
شــاخص بهای کالا و خدمات مصرفی 
اعلامی به صورت رســمی به پیشــنهاد 
بانــک مرکزی توســط هیئــت وزیران 

تعدیل می شود.

ســرویس سیاســی- اینکه افراد 
درون جبهــه احمــدی نژاد بــا هم رفع 
کدورت کنند به این معنی نیست که نظام 
یا نخبگان سیاســی دیدگاه خود را نسبت 
به احمدی نژادی ها تغییر داده باشند. اینکه 
عملکــرد دولت روحانــی چگونه بوده 
است یک بحث اســت و اینکه عملکرد 
دولــت احمدی نژاد چگونــه بود بحث 
دیگری است. نباید از چاله ای به چاه افتاد.

مجلس یازدهم هنوز شــروع به کار 
نکرده اما احمدی نژادی های آن حســابی 
فعال هســتند. مصاحبه پشت مصاحبه و 
جلســه پشت جلســه. گمان می کنند که 
کاندیــدای نهایی آنان – شــمس الدین 
حســینی، علی نیکزاد یا حاجی بابایی – 
توان رقابت بــا قالیباف را دارد و احتمالا 
بر کرسی ریاســت مجلس تکیه می زند. 
گذشته از این خوش باوری، مدعی هستند 
که لشکرشان در مجلس آتی پرشمار است 
و قادر خواهند بود که در قالب فعالیت های 
فراکسیونی نقش موثری ایفا کنند! همزمان 
با این ادعاها و گمانه زنی ها شاهد افزایش 
مصاحبه ها و اظهاراتی از سوی سیاسیون 
با مضمون احتمال کاندیداتوری محمود 
احمدی نژاد در انتخابات ۱4۰۰ هســتیم! 
بدیهی است که تحقق گزاره نخست یعنی 
افزایش توان احمدی نژادی ها در مجلس 

و کســب کرسی ریاست در موفقیت آنان 
در انتخابات ریاســت جمهوری نیز نقش 
بســزایی دارد و حتی می توان گفت که آن 

را تضمین می کند. 
نکتــه قابل تامل اما اینجا اســت که 
اصولگرایــان در طیف های دیگر به هیچ 
وجــه ایــن گمانه ها را جــدی نگرفته و 

قابل اعتنا نمی داننــد. به اعتقاد این گروه 
احمدی نژادی هــا از پســتو درآمــده تا 
روی خطاهــا و عملکرد مورد نقد دولت 
روحانــی و مجلس دهم موج ســواری 
کنند اما سیاســیون و مردم هوشمندتر از 
آن هســتند که از چاله به چاه افتند. ناصر 
ایمانــی، تحلیلگر اصولگرا یکی از همین 

افراد است.
او در گفت وگویــی بــه اظهارات 
اخیر شــمس الدین حسینی واکنش نشان 
داد و گفــت: » بنده تصــور نمی کنم که 
تعداد افراد منطبق با سیاســت های آقای 

دکتر احمدی نــژاد در مجلس یازدهم به 
۵۰ نفر برســد. درعین حال آقای حسینی 
می توانند بزرگورای کرده و اســامی این 
۵۰ نفــر را اعلام کنند تــا ببینیم که چند 
نفر از آنان احمدی نــژادی بودن خود را 
تایید یا تکذیــب می کنند. عدد گفتن که 
ساده اســت، با اعلام اسامی تعداد معلوم 
و روشن می شود که  می توانند فراکسیون 
تشــکیل دهند یا خیر.« وی افزود: » نکته 
دیگر این اســت که اصولگرایان راه یافته 
بــه مجلس از طیف هــای مختلف بودند 
و هیــچ یک در زمــان انتخابات خود را 
احمدی نــژادی ننامیدند. وزرای ایشــان 
هــم از وی اعلام برائت کردند و اساســا 
جریان پایداری متشــکل از مدیران سابق 
دولت احمدی نژاد اســت که از وی اعلام 
برائت کردند لذا ما در این انتخابات کسی 
را نداشتیم که به عنوان طیف احمدی نژاد 
وارد شــده و در ائتلاف اصولگرایان قرار 

گرفته باشــد. همه این هــا تحت ائتلاف 
اصولگرایــان بــه مجلــس راه یافتند و 
می دانیــم کــه اصولگرایــان زاویه های 
بســیاری با احمدی نژاد دارنــد. بنابراین 
معتقدم که بیان این حرف ها بیشــتر برای 

جلب توجه است«.
ایمانی در پاســخ بــه اینکه هدف 
از همزمانــی گمانه هــا دربــاره حضور 
احمدی نــژاد در ۱4۰۰ و قدرت گرفتن 
یاران او در مجلس یازدهم چیست، گفت: 
» طبعا برخی از افراد و جریان های نزدیک 
به او می خواهنــد فضا را برای حضور او 

در انتخابــات ۱4۰۰ آماده کنند و کســی 
نمی تواند که اینرا منکر شود«.

وی در خصــوص میزان شــانس 
احمدی نژاد بــرای موفقیت در این زمینه 
نیــز گفت: » آقای احمــدی نژاد به خاطر 
عملکــرد بد دولت آقــای روحانی الان 
پایــگاه مردمی دارد و اغراق نیســت اگر 
بگوییم که پایگاه اجتماعی او از روحانی 
به عنوان رئیس جمهور مســتقر بیشــتر 
است. این یک واقعیت است. در تمایل او 
برای بازگشت به قدرت هم شکی نیست. 
صحبت هــا و مصاحبه های او این را ثابت 
 می کند که او می خواهد در صحنه سیاست 
باشد.صحنه سیاســت نیز یعنی قدرت و 
احمدی نژاد هم جایگاهی کمتر از ریاست 
جمهوری مجدد برای خود قائل نیســت. 
بنابراین او می خواهد رئیس جمهور شود 
اما اینکه موفق شــود و امکانات برای او 
فراهم شود یا خیر، بحث دیگری است«.

این تحلیلگر اصولگرا در پاســخ به 
اینکه »آیا قدرت گرفتن احمدی نژادی ها 
در مجلس و ریاســت احتمالــی آنان را 
می توان نشانه رفع کدورت مجموعه نظام 
بــا آنان و پالس مثبتی در جهت ریاســت 
جمهوری دوبــاره او تلقی کرد؟« گفت: 
»هرگز اینطور نیســت. اینکه افراد درون 
جبهــه احمدی نژاد با هــم رفع کدورت 
کننــد به این معنی نیســت کــه نظام یا 
نخبگان سیاســی دیدگاه خود را نسبت به 
احمدی نژادی ها تغییر داده باشــند. اینکه 
عملکــرد دولت روحانــی چگونه بوده 
است یک بحث اســت و اینکه عملکرد 
دولــت احمدی نژاد چگونــه بود بحث 
دیگری اســت. نباید از چالــه ای به چاه 
افتــاد. بنابراین اصلا تصــور نمی کنم که 
دیدگاه مجموعه نظام یا نخبگان کشور و 
اهل فهم و سیاســیون و کسانی که قدرت 
را می ســازند نسبت به احمدی نژاد تغییر 

کرده باشد.«

سرویس سیاســی- اصولگرایان 
اکثریــت قریــب به اتفاق کرســی های 
مجلس آینده را در اختیار دارند اما مشکل 
آنهــا به گفته خودشــان اختلاف دیدگاه 
اســت. اختلاف دیدگاهــی که گرچه در 
کلام خیلی ســطحی به نظر می رسد اما 
وقتی معــادلات درون اردوگاهی آنها را 
برای تعیین رئیس مجلس آینده بررســی 
می کنیم، یک واقعیت نمایان می شــود و 
آن اینکه افراد متعددی داعیه نشســتن بر 
کرســی ریاست را در ســر می پرورانند، 
از محمدباقــر قالیباف گرفته تا آقاتهرانی، 
زاکانی، نیکزاد، حاجی بابایی و شــمس 

الدین حسینی.
نکته جالب اینکه هر کســی خود را 
مناســب برای پوشیدن ردای ریاست قوه 
مقننه می دانند و حاضر نیست، حتی به نفع 
دوستان قدیمی خود از صحنه کنار برود. 
اخیرا فراکسیونی تحت عنوان کارگزاران 
دولــت نهم و دهم اعلام موجودیت کرده 
که در محافل رسانه ای از این مجموعه به 

احمدی نژادی ها تعبیر می شود.
به گفته شمس الدین حسینی »8عضو 
کابینه دولت نهم و دهم، ۹ استاندار، تعداد 

قابل توجهی از معاونان وزرا، فرمانداران 
و مدیــران دوره احمدی نژاد رای آوردند 
و از منتخبان مجلس یازدهم هســتند«. در 
واقع او با این جمله عده و عُده فراکسیون 
احمدی نژادی ها را به رخ ســایر سلایق 

اصولگرایی می کشد.
حجت الاسلام محمدرضا میرتاج 
الدینــی که خــود روزی معــاون رئیس 
دولــت دهم بود اما دیدگاه دیگری دارد و 
همکاران سابق را به حرکت در چارچوب 
فراکسیون ائتلاف نیروهای انقلاب توصیه 

می کند.
همچنیــن حجت الاســلام بهمن 
شــریف زاده از نزدیکان سیاسی محمود 
احمدی نژاد به اعلام موجودیت فراکسیون 
مذکور در مجلس آینده واکنش نشان داد 
و گفت: احمدی نژاد هیچ ورودی به این 

مسئله ندارد.
مشــروح گفتگــوی محمدرضا 
میرتاج الدینی و بهمن شــریف زاده را 

در ادامه بخوانید.
آن دسته از وزرا و کارگزاران 
دولت نهم و دهــم که راهی مجلس 
آینــده شــدند قصــد دارنــد یک 

فراکسیون مجزا تشــکیل دهند تا 
عملکرد مجلس را ارتقا دهند، شــما 

هم عضو این فراکسیون هستید؟
مــن در فراکســیون اکثریت تحت 
عنوان نیروهــای انقلاب حضور خواهم 
داشــت و به همه دوستان توصیه می کنم 
فعالیت های شــان در داخل فراکســیون 
اکثریــت نیروهای انقــلاب دنبال کنند. 
خیلی از مدیــران }دولت نهم و دهم{ یا 
در داخل لیست شورای ائتلاف نیروهای 
انقلاب بودند یا همســو با این شورا عمل 
می کردند بنابراین آنها نیز جزء نیروهای 
متعهــد، انقلابی، ولایی و در خط رهبری 

محسوب می شوند. 
معتقدم هرنوع تفرق و حرکت جدا 
از اکثریــت خوب نیســت و من این را به 
دوستان هم گفتم »مسیری را دنبال کنند که 
بتوانند در داخل جریان اکثریت هماهنگی 
های خودشــان را داشته باشــند«. من با 
تشکیل این نوع فراکسیون های حاشیه ای 
موفق نیستم. اینها فراکسیون نیستند و ما در 
مجلس آینده فقط یک فراکسیون خواهیم 
داشت که می تواند همه نیروهای انقلاب 

را در بر بگیرد.
به نظر می رســد از شما برای 
حضور در فراکســیون کارگزاران 
دولــت نهم و دهم دعوت شــده اما 

نپذیرفتید.
البته دست اندارکاران این مجموعه 
فقــط مدیران دولت هــای نهم و دهم را 
دعــوت نکردند، ســایر نمایندگان را نیز 
دعوت کردنــد. حالا گرچه آنها مصاحبه 
و مســئله را رســانه ای کردنــد اما هنوز 
فراکســیونی تشــکیل نشــده، هر وقت 
مجلس آینده آغاز بــه کار کند، آن وقت 
وضعیت فراکسیون ها معلوم خواهد شد.

این دیــدگاه وجود دارد که در 
زمان دولت های نهم و دهم کارهای 
خوبی برای مردم انجام شــد و نام 
آقای احمدی نژاد هنوز در بین آحاد 
مختلــف جامعه طرفــدار دارد، به 
طور مشــخص آقای زیباکلام گفته 
»اصولگرایان احمدی نژاد را برای 
1400 حمایــت می کنند و قبل از آن 
کارگزاران احمــدی نژاد در مجلس 
یازدهم نبض امور را به دســت می 
گیرد و نقش محوری در معادلات و 
تصمیم گیری ها خواهند داشــت«، 
شــما چنین انتسابی را درست می 

دانید؟
اینها گمانه زنی های سیاسیون است، 
بیکار نشســتند این حرف ها را می زنند. 
نمایندگان مستقل هستند، انتسابی به هیچ 
شخصیت سیاسی بیرون مجلس ندارند و 
در خط ولایت و رهبری و انقلاب حرکت 

می کنند.
احمدی نــژاد ورودی به امور 

مجلس یازدهم ندارد
همچنیــن حجت الاســلام بهمن 
شــریف زاده در واکنش به خبر تأسیس 
فراکســیون احمدی نژادی ها در مجلس 
آینده به نامه نیــوز گفت: آنقدری که من 
می دانم آقای احمدی نژاد دخالتی در هیچ 
کــدام از این امور ندارد و در این برنامه ها 
ورود نمی کند. این فعال سیاســی نزدیک 
به محمود احمدی نژاد یادآور شــد: آنها 
وزیــر آقای احمدی نژاد بودند و تردیدی 
در این مسئله نیست، می توانند خودشان 
را بــا همین نام معرفی کنند چون واقعیتی 
است رخ داده است اما اینکه شخص آقای 
احمدی نژاد پشت این ماجراها باشد؛ خیر 

این طور نیست.

روحانی رئیس جمهور: 

دستگاه های اقتصادی برای رونق کسب و کار و جهش 
تولید برنامه ریزی کنند

ناصر ایمانی:

 احمدی نژادی ها در مجلس شانسی ندارند 

میرتاج الدینی:

 به فراکسیون های حاشیه ای کاری نداریم

رییس جمهوری از همه دستگاه ها به ویژه دستگاه های اقتصادی خواست به منظور رونق کسب و کار، اشتغال و جهش تولید برنامه ریزی کنند. 

بازار داغ 

عجله نکنید

بازسازی اصلاحات 

حتما نامزد می شوم 

حفظ ظاهر می کنند

فروش طلا

عصبانی شد

بانوی اصلاح طلب 

معاون ســاماندهی امور جوانان گفت: متاسفانه شاهد وجود آگهی های فروش وام 
ازدواج در فضای مجازی هستیم به همین منظور از پلیس فتا و نهاد های قضایی درخواست 
برخورد قانونی با این موارد را داریم. در پیام رســان ها و برنامه های متعدد نیز آگهی های 
مشــاوره برای دریافت وام ازدواج یا انتقال غیر قانونی وام در حال فعالیت هســتند که با 

دریافت مبالغی، اقدام به کلاهبرداری در این زمینه می کنند.

روزنامه جمهوری اســلامی نوشت: رئیس جمهور و سایر مسئولین مرتبط با ستاد 
ملی مبارزه با کرونا تحت فشار شدیدی از ناحیه کسانی قرار دارند که مایل هستند مساجد، 
اماکن زیارتی و بقاع متبرکه هرچه زودتر بازگشــائی شوند. اگر مشکلات حاد اقتصادی 
پیش نمی آمد و یا دولت دارای توانائی مالی زیادی بود که می توانست مشکلات صاحبان 
مشاغل را تأمین کند، بازگشائی محل کسب و کار ها هم جایز نبود. با توجه به غیرقابل کنترل 
بودن رفت و آمد ها دراماکن مذهبی و اینکه نماز را می توان درخانه هم خواند و زیارت را 
هم می توان از دور انجام داد، رعایت الزامات بهداشتی با هدف حفاظت از جان ها ایجاب 
می کند برای مدتی از آن مستحبات به نفع این واجب صرفنظر شود. معنویت نیز چیزی 

نیست که نتوان آن را با عبادت در خانه و زیارت از راه دور به دست آورد.

اعتماد نوشــت: اصلاح طلبان انتخابات مجلس یازدهم را از دست دادند. شکستِ 
اصلاح طلبان دراین انتخابات، اما به واقع پای صندوق رای رقم نخورد. آن ها اگر شکست 
خوردند، بخشی به عملکرد بدخودشان در سال های گذشته باختند. آن ها در حال تدارک 
جلســاتی با حضور موسوی لاری و دیگر بزرگان اصلاحات برای یافتن راهکاری برای 
اصلاح ِ اصلاحاتند. همین دیروز حزب اتحاد ملت جلســه ای مهم برگزار کرده تا ابعاد 
موضوع را دقیق تر بررســی کند. با این حســاب، اصلاح طلبان دســت کم تا انتخابات 
ریاست جمهوری ۱4۰۰، بیش از یک سال فرصت دارند تا فکری به حال اصلاحات کنند 
و طرحی نو برای اصلاح امور اصلاحات و مملکت دراندازند. شنیده ها از دفتر رییس بنیاد 

ایرانیان، از دلخوری نسبی عارف از فضای سیاسی حاکم بر کشور حکایت دارد.

شمس الدین حسینی، وزیر اقتصاد دولت احمدی نژاد و نماینده تنکابن در مجلس 
یازدهم گفت:ما جلســات زیادی داشــتیم، اما در جلسات مجازی به آن صورت حضور 
نداشتیم. حتما من یا یکی از دوستان قرار است کاندید ریاست مجلس باشیم. آقای فریدون 
عباسی هم اعلام کاندیداتوری کرده، ولی ما یک جلساتی داریم که درواقع فراتر از دولت 
نهم و دهم اســت. با قالیباف، میرســلیم و آقاتهرانی رقیب نیستم. رئیس مجلس و دیگر 
نمایندگان از یک سطح مساوی برخوردار هستند یعنی هیچکس رئیس نمایندگان نیست. 
راه برای رایزنی و رقابت باز است و مجلس یازدهم، رئیس از پیش تعیین شده ندارد. تعیین 
اعضای هیئت رئیسه و هیات رئیسه کمیسیون ها تقسیم غنایم نیست. چیزی که ما در مجلس 
نیاز داریم تکثر قدرت، هدایت قدرت و کنترل قدرت است. مسئولیت های مجلس را نباید 
وجه المصالحه قرار داد و براین اساس به تفاهم رسید. نمی شود که هر گروه سیاسی بیاید 

بگوید من ۲ کرسی مجلس را می گیرم.

حسام الدین آشنا مشاور رئیس جمهور گفت : مردم چه می بینند؟ مردم ناکارآمدی 
می بینند. وقتی ناکارآمدی مشــاهده شد، اگر تحلیلگران، رسانه ها و حتی خود مسئولان 
حکومتی، مســائل را آنگونه که هســت به مردم بگویند، مردم می توانند تصمیم بگیرند. 
مشکلی که اینجا وجود دارد، آلودگی اطلاعاتی است. آلودگی اطلاعاتی یکی از بحران های 
جدی در کشــور ما اســت. یک نوع تعارف و رودربایستی در میان مسئولان و نهاد های 
حاکمیتی وجود دارد که اجازه نمی دهد مسائل کاملًا مشخص و دقیق بیان شود. در ظاهر 
همه حفظ ظاهر می کنند، اما در پشت صحنه، می بینید که اختلافات زیادی هست. قدرت 
مجلس در جمهوری اسلامی ایران بسیار بالا است. هرچیزی که مجلس نخواهد، در کشور 
نمی شود، هرچیزی هم که مجلس بخواهد، از نظر حقوقی باید بشود. مشکل این است که 

آیا مجلس می تواند طرحی را تصویب کند که قدرت حل مسأله را داشته باشد؟

»کشتی آرای« فعال بازار طلا و جواهر گفت: در این ایام دهک پایین برای تأمین امرار 
معاش و دهک بالا برای پاس کردن چک و پرداخت بدهی های خود نســبت به فروش 
طلا های خود اقدام می کنند. نقدینگی در واحد های طلا و جواهر فروشی بشدت کاهش 

پیدا کرده و به دلیل عدم نقدینگی از خرید طلا امتناع می کنند. 

منتخب مردم تهران در یازدهمین دوره مجلس نوشت: راه صحیح زندگی سیاسی 
برای اقلیت، تخریب شخصیت های اکثریت و ادعای اختلاف و رقابت بین آن ها نیست.
سیدمصطفی میرسلیم در توییت هایی نوشت:راه صحیح زندگی سیاسی برای اقلیت، پس 
از شکســت فاحش در انتخابات مجلس یازدهــم، در تحلیل های غلط انداز و تخریب 
شــخصیت های اکثریت و ادعای اختلاف و رقابت بین آن ها و تحقیر انتخاباتی که خود 
به دلیل ناکارآمدی سرمنشــأ نتایج آن بوده اند، نیست.توصیه می کنم با استفاده از فرصت 

ماه رمضان، وقت خود را صرف تفکر درباره ریشه ضعف های جبهه سیاسی خود کنند.

منصوری گفت: فعالیت شورای عالی در سه انتخابات گذشته کاملا اقتضائی، موسمی 
و انتخاباتی بود.پس از پخش شایعاتی مبنی بر اختلاف میان چند تن از اعضای شورایعالی 
سیاستگذاری اصلاح طلبان آذر منصوری در توییتر نوشت:برای اظهار نظر در مورد راهبرد 
اصلاح طلبان در انتخابات ۱4۰۰ و نوع سیاســت ورزی اصلاح طلبانه در آینده، باید دید 
تحولات داخلی و خارجی کشــور در دوران کرو نا   و پســاکرو نا به چه ســمت و سویی 

می رود.

اخبار ویژه ...

سرویس سیاسی- صادق زیباکلام گفت: 
ظریــف به میدان انتخابات ریاســت جمهوری 
نمی آیــد امــا به فرض هــم که بیایــد .و همه 
اصلاح طلبــان و اصولگرایان میانــه رو هم از او 
حمایــت کنند و به صورت علنی در یک کنگره 
بــزرگ و عمومی بگویند کــه اولین و آخرین 
انتخاب ما ظریف است، بازهم او رأی نمی آورد. 
سرمایه اجتماعی اصلاح طلبان به قدری کاهش 
یافته اســت که دیگر نه تنها امیدی به رأی آوری 
ایشــان در انتخابات۱4۰۰ نیســت بلکه معلوم 
نیســت اگر بازهم تن به سیاست ائتلافی با یک 
نیروی اصولگرای میانه رو بدهند، می توانند اقبال 
مردم را به دست آورند یا خیر؟ به خصوص آنکه مجلس آینده هم همراه دولت نخواهد بود و به 
نظر می رسد که دولت در سال پایانی خود روزهای راحتی را در پیش نخواهد داشت تا قدری 

نظر مردم نسبت به دولت روحانی و حامیان اصلی اش یعنی اصلاح طلبان تغییر کند.
صادق زیباکلام، اســتاد علوم سیاسی درباره شرایط فعلی اصلاح طلبان در این خصوص  
گفت: »بارها گفته ام که اصلاح طلبان باید یک روز دور هم جمع شوند و از زمان تولد جریان خود 
یعنی دوم خرداد7۶ تا کنون را بررسی کنند و ببینند که این جریان ۲۳ساله چیست؟ و پیش یکدیگر 
پاسخ دهند که بعد از گذشت این سال ها تفاوتی با رقیب خود یعنی اصولگرایان دارند یا خیر؟ 
تصور می کنم ۲۳سال کافی است که یک جریان به ثبات نظری و عملی برسد. اگر در خرداد7۶ 
یک انسان متولد شده بود، در صورت دانشگاه رفتن، اکنون فارغ التحصیل می شد و می توانست 
در رشته خود صاحب نظر باشد؛ عجیب است که اصلاح طلبان هنوز نمی توانند از پس پاسخ دادن 
به ابتدایی ترین پرسش که چه تفاوتی با اصولگرایان دارید، برآیند. اگر در دی ماه۹۶ جوانا اشعار 
اصلاح طلب، اصولگرا دیگه تمومه ماجرا را سر می دهند، برای آن است که هیچ فرقی میان این دو 
جریان نمی بینند و مقصر اصلی چنین شرایطی اصلاح طلبان اند. صرف نظر از درست یا غلط بودن 
این شعار اصلاح طلبان یک بار از خود نپرسیدند که چرا مدت اندکی بعد از تکَرار آقای خاتمی و 
یک میلیون و نیم رأی آوردن آقای عارف که باعث شد حتی یک اصولگرا هم از تهران به مجلس 
نرود، ناگهان مردم در خیابان ها از اصلاح طلبان عبور می کنند؟ رهبران اصلاحات یک بار نگفتند 
که چرا جریان اصلاحات تا این حد سقوط کرده است؟ آنها هیچگاه پاسخ چنین پرسش هایی را 
ندادند و مدام به کلی گویی می پردازند. تا زمانی که آنها پاسخ این پرسش ها را ندهند و نگویند 
که در این ۲۳سال در پی چه آرمانی بوده اند، مردم به آنها بازنمی گردند و سقوط آنها بیش از پیش 
خواهد بود«. او در پاسخ به این پرسش که اگر اصلاح طلبان نتوانند جایگاه خود را احیاء کنند، 
سرنوشت انتخابات ریاست جمهوری۱4۰۰ چه خواهد شد، اظهار کرد: »مجلس یازدهم در اختیار 
اصولگرایان تندرو است؛ تردید نکنید که رئیس جمهور بعدی هم از همین جنس خواهد بود. 
پیش بینی من است که اصولگرایان می خواهند بازهم احمدی نژاد را به میدان بیاورند و او را برای 

ریاست جمهوری نامزد می کنند؛ هرچند باید دید که شورای نگهبان او را تأیید می کند یا خیر«.
این اســتاد دانشگاه درباره احتمال حضور مجدد سید ابراهیم رئیسی در کارزار انتخابات 
ریاســت جمهوری هم گفت: »آقای رئیســی در انتخابات۱4۰۰ شرکت نمی کند«. زیباکلام در 
پاســخ به این پرسش که آیا اصلاح طلبان و اصولگرایان میانه رو بر نامزدی محمدجواد ظریف 
حساب بازکرده اند یا خیر و آیا اصلا او می تواند مردم را پای صندوق رأی بیارود یا نه، توضیح 
داد: »مطلقا ظریف به میدان نمی آید و اصلاح طلبان هم نمی توانند بگویند ظریف نامزد ماست زیرا 
او هیچ وقت اصلاح طلب نبوده است. به فرض که او در میدان انتخابات هم حاضر شود و همه 
اصلاح طلبان و اصولگرایان میانه رو هم از او حمایت کنند و به صورت علنی در یک کنگره بزرگ 
و عمومی بگویند که اولین و آخرین انتخاب ما ظریف است، بازهم او رأی نمی آورد زیرا مردم 
از نیروهای سیاسی دلزده شده اند و ظریف هم از این قاعده مستثنی نیست و به هیچ وجه جریان 
اجتماعی از او حمایت نمی کند و حتی پای صندوق رأی هم نمی آید. در نهایت همان طور که 
گفتم در انتخابات سال آینده اصولگرایان مانند انتخابات مجلس در یک انتخابات حداقلی پیروز 
می شوند و فردی از جنس نمایندگان مجلس یازدهم بر کرسی ریاست جمهوری تکیه خواهد زد«.

سرویس سیاسی-  نماینده مردم رشت در مجلس شورای اسلامی گفت:قرار بود مجلس در 
رأس امور باشد اما هیچ کاری را نمی تواند رأسا انجام دهد. اگر بخواهد طرح دهد چون بار مالی 

برای دولت ایجاد می کند مشمول اصل 7۵ قانون اساسی می شود و کنار می رود.
یک ماه آینده مجلس یازدهم کار خود را شروع می کند اما آنچه در این میان پاسخ روشنی 
ندارد، این است که کرسی ریاست به چه کسی می رسد. گرچه مدعیان زیادی در صحنه هستند 
اما به نظر می رسد در روز رأی گیری برای انتخاب رئیس یک رقابت سه ضلعی میان نامزد شورای 
ائتلاف نیروهای انقلاب، نامزد جبهه پایداری و نامزد احمدی نژادی ها را شاهد باشیم. رقابتی جدی 
و تقریبا برابر که نتیجه آن را نمی توان از حالا حدس زد. غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی نماینده 
مردم رشــت در مجلس شــورای اسلامی بر این باور است که به دو دلیل فرق نمی کند چه کسی 
رئیس مجلس شود نخست آنکه دیگر مجلس در رأس امور نیست و دوم آنکه همه مدعیان از یک 

جناح هستند. مشروح گفتگوی غللامعلی جعفرزاده ایمن آبادی را در ادامه بخوانید.
خبرهایی وجود دارد که مدعیان کرسی ریاست مجلس شب نشینی ها و جلسات متعدد 
برگزار می کنند و وعده های رنگارنگ بسیاری می دهند، آیا شما هم از این خبرها مطلع هستید؟
این خبرها اســت اما مگر چه اتفاقی می افتد اگر آقای الف نشــود و به جای او آقای ب بر 
کرســی ریاست بنشــیند. معتقد هیچ اتفاق عجیب و غریبی نمی افتد. الان مجلس کجای اداره 

کشور قرار دارد؟
پس چرا برای انتخاب رئیس مجلس اینقدر ریخت و پاش و لابی گری می شود؟ 

تصور می کنند کسی که رئیس می شود پایین نمی نشیند. من می گویم یک طبقه بالاتر از 
جایگاه هیأت رئیسه درست کنند که رئیس آنجا بنشیند اما در اصل ماجرا تفاوتی ایجاد نمی کند 
چون مجلس عملا کاری نمی تواند انجام دهد. قرار بود مجلس در رأس امور باشد اما هیچ کاری 
را نمی تواند رأســا انجام دهد. اگر بخواهد طرح دهد چون بار مالی برای دولت ایجاد می کند 
مشمول اصل 7۵ قانون اساسی می شود و کنار می رود. ثانیا این رقابت ها زرگری است چون همه 

نامزدهای کرسی ریاست متعلق به یک جناح هستند پس فرقی نمی کند چه کسی رئیس شود.
یعنی شما می فرمایید بین اینکه آقای آقاتهرانی رئیس مجلس شود یا آقای قالیباف هیچ 

فرقی وجود ندارد؟
چه فرقی می کند؟ یکسری نکات مثبت و منفی این دارد و یکسری نکات مثبت و منفی او. 
این گرین کارت آمریکا دارد و او دیگری پرونده در شهرداری دارد؛ پس چه فرقی با هم دارند؟ هر 
دوی آنها در یک طرف میز هستند اما صندلی های شان فرق می کند. حالا به فرض یکی از آقایان 
رئیس شود، چه گلی به سر این مملکت می توانند بزنند؟ یک مجمع تشخیص مصلحت با ۲هزار 

مورد سیاست های ابلاغی نظام وجود دارد که دست و پای مجلس را بسته است.
عجیب ترین وعده ای از مدعیان کرسی ریاست شنیدید چه بوده است؟

کارمندان مجلس در ایجاد فضاسازی برای اینکه چه کسی رئیس شود، خیلی موثر هستند. 
معتقدم مجلس کارمند سالار است. اینها هم ردش را گرفتند و با لیدرهای کارمندان مجلس دیدار 
دارند. آنها را می برند، می آورند چون کارمندان می توانند در رأی نمایندگان جدید اثرگذار باشند.
آیا آقای لاریجانی قهر کرده است که در هفته های آخر به جلسه علنی مجلس نمی آید؟
به آقای لاریجانی کم لطفی شد. آقای لاریجانی اعلام کرد که نمی خواهد نامزد انتخابات 
مجلس شود، 4 نفر در این مملکت نبود که بگوید نبود »آقای لاریجانی در مجلس خسران است«. 
گویا همه خوشحال بودند آقای لاریجانی نامزد انتخابات مجلس نشد. فارغ از این موضوع، فکر 
نمی کنم آقای لاریجانی قهر کرده باشــد، مدلش این طوری نیســت، خیلی وزنش بالاتر از این 

حرف هاست.
پس واقعا موضوع بیماری کرونا مانع حضور ایشان در مجلس شده است؟

بله. واقعا خیلی وضعیت جسمانی او بد و نامساعد بود تازه دیروز گویا قدری بهبودی حاصل 
شده است. هفته گذشته خیلی تلاش کرد به مجلس بیاید اما واقعا به لحاظ جسمی نتوانست. آقای 
لاریجانی کسی بود که بعد از پرواز ۱۲ ساعته 4 صبح به تهران می رسید، 7 صبح در مجلس بود.

غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی نماینده رشت در مجلس  مطرح کرد 

روایتی از نقش مهم کارمندان مجلس 
در تعیین رئیس دوره آینده

سیدمحمدرضا میرتاج الدینی نماینده منتخب مردم تبریز در مجلس آینده در واکنش به تشکیل فراکسیون احمدی نژادی ها در مجلس گفت: نمایندگان 
مستقل هستند، انتسابی به هیچ شخصیت سیاسی بیرون مجلس ندارند و در خط ولایت و رهبری و انقلاب حرکت می کنند.

ایمانی در پاســخ بــه اینکه هــدف از همزمانی گمانه هــا درباره 
حضــور احمدی نــژاد در 1400 و قدرت گرفتن یــاران او در مجلس 
یازدهــم چیســت، گفت: » طبعــا برخــی از افــراد و جریان های 
نزدیــک بــه او می خواهند فضــا را برای حضــور او در انتخابات 
1400 آمــاده کننــد و کســی نمی توانــد کــه اینرا منکر شــود«.


